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حبس ابد برای حمید نوری
دادگاه تجدیدنظر سوئد، حکم حبس ابد حمید نوری را تایید کرد.

به گزارش منیبان، رســانه های سوئدی خبر دادند دادگاه تجدیدنظر این کشور 
روز سه شــنبه حکم دادگاه منطقه ای استکهلم درباره حبس ابد حمید نوری به 

دلیل اتهام های ادعایی »نقض قانون بین المللی و قتل« را تایید کرد.
حمید نوری، دادیار ســابق قوه  قضاییــه ۱۸ آبان ۱۳۹۸ )نهم نوامبر ۲۰۱۹( به 
محض ورود به فرودگاه آرلاندا در استکهلم سوئد و تحت اصل صلاحیت قضایی 

جهانی بازداشت شد. 
او به اتهام مشارکت در اعدام زندانیان سیاسی عضو گروه تروریستی منافقین و 
زندانیان سیاسی چپ در زندان گوهردشت در تابستان سال ۱۳۶۷ طی جلساتی 
در دادگاه سوئد محاکمه و در نهایت به حبس ابد محکوم شد. خانواده و وکلای 

نوری به حکم صادر شده اعتراض کردند.

آخرین تغییرات دولت در لایحه اصلاحیه بودجه 
۱۴۰۳

عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ از افزایش حقوق کارکنان دولت و 
بازنشستگان به میزان ۱۸ درصد در اصلاحیه بودجه خبر داد و گفت که منابع 
حاصل از افزایش یک درصد مالیات بر ارزش افزوده صرف متناســب ســازی 

حقوق بازنشستگان می شود.
به گزارش ایســنا، مجتبی توانگر در تشــریح اصلاحات دولت در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ گفت: دولــت در لایحه اصلاحیه بودجه آورده که نرخ مالیات بر ارزش 
افزوده یک درصد افزایش پیدا کند که منابع آن صرف متناســب سازی حقوق 
بازنشستگان لشــکری و کشوری و والدین معظم شهدا در سقف منابع حاصل 
از این بند شود؛ پیش از این، دولت این منابع را برای تکمیل و بهره برداری از 

طرح های تملک دارایی های سرمایه ای در نظر گرفته بود.
نماینــده مردم تهران در مجلس ادامه داد: همچنین دولت در اصلاحیه بودجه 
این بند را اضافه کرده که خرید تضمینی گندم توســط شرکت مباشر دولتی 
در ســال ۱۴۰۳ صرفا درســقف مصارف یارانه ای نان صورت  گیرد. همچنین 
هرگونــه فروش آرد یارانه ای برای ســایر مصارف ممنوع بــوده و این گروه از 
مصرف کنندگان باید نسبت به خرید گندم مورد نیاز خود به قیمت تضمینی با 

اولویت سازوکار کشت قراردادی از کشاورزان اقدام کنند.
این عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ گفت: یکی دیگر از اصلاحات 
دولت در لایحه بودجه این است که ضریب حقوق گروه های مختلف حقوق بگیر 
و بازنشستگان، وظیفه بگیران، مشــترکان صندوق های بازنشستگی کشوری و 
لشکری و ســایر صندوق های بازنشستگی وابسته به دســتگاه های  اجرایی به 
میزان متوســط ۱۸ درصد افزایش پیدا کند و مســتمری والدین شهدا معادل 

حداقل دریافتی بازنشستگان کشوری خواهد بود.
رییس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس افزود: پیش از این دولت افزایش حقوق 
گروه های مختلف حقوق بگیر را به میزان متوســط ۱۸ درصد و ضریب حقوق 
بازنشســتگان، وظیفه بگیران، مشــترکان صندوق های بازنشستگی کشوری و 
لشکری و ســایر صندوق های بازنشستگی وابسته به دستگاه های  اجرایی را به 

میزان متوسط ۲۰ درصد تعیین کرده بود.

افشاگری درباره یک فساد جدید 
۲ میلیون تن برنج با چه ارزی وارد شده است؟

عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس گفت: معتقدم شبیه موضوع چای 
دبش در موضوع واردات برنج هم صورت گرفته است.

به گزارش ایلنا، نماینده مردم بابلســر و فریدونکنار در مجلس شورای اسلامی 
با اشــاره به مشکلات کشاورزان شمال کشور، تاکید کرد: آقای رئیسی؛ صدای 
مظلومیت و ظلم صورت گرفته به کشــاورزان برنجکار را نشنیده اید؟ امروز نه 
تنها وعده هایی که داده شــده است عملی نشده و برنج در انبارها مانده است، 
بلکه شــاهدیم که قیمت بســیاری از موارد مورد نیاز برای کشاورزان افزایش 

داشته است.
علی اصغر باقرزاده در ادامه افزود: امروز هزینه آب بها، هزینه کود و سم، هزینه 
ماشــین آلات کشاورزی و بسیاری از موارد دیگر سرســام آور شده است؛ لذا 

حداقل هزینه های تمام شده کشاورز را برنامه ریزی کنید تا کاهش یابد.
نماینده مردم بابلســر و فریدونکنار در مجلس با اشاره به موضوع واردات برنج، 
تصریح کرد: درخواســت دارم گشــت ارشــاد خود را به موضوع واردات برنج 
اختصــاص دهید که البته بنده معتقدم شــبیه موضوع چای دبش در موضوع 

واردات برنج هم صورت گرفته است.
آقــای رئیس جمهور وقتی تــا ۳ میلیون تن برنج تولیــد کردیم؛ برای چه ۲ 
میلیون تن برنج وارد شده است؟ موضوع این است که این دو میلیون تن برنج 
را چه کسی وارد کرده است؟ آیا نیاز کشور ما ۲ میلیون تن برنج است که وارد 
شود؟ آقای رئیس جمهور این دو میلیون تن برنج با چه ارزی وارد شده است؟ 
در حالی که ما امروز برای واردات دارو دچار مشــکل تامین ارز هستیم؛ لذا از 
دستگاه های نظارتی درخواست دارم در این موضوع واردات برنج و ارزهای تعلق 

یافته ورود پیدا کنند.

رئیس قوه قضائیه:
شرعاً و قانوناً مکلف به گسترش عدالت هستیم

رئیس قوه قضاییه گفت: ما شــرعاً و قانوناً مکلف و موظف به گســترش و بسط 
عدالت هســتیم، اما در مواردی علی رغم آنکه عدالت محقق شــده اما احساس 

عدالت در فرد و جامعه تحقق نیافته است.
به گزارش  ایسنا ، حجت الاسلام محسنی اژه ای روز گذشته )سه شنبه( در راستای 
سلسله جلسات مستمر خود با جوامع نخبگانی، در نشست هم اندیشی قوه قضاییه 

با نهادهای علمی و پژوهشی کشور، حضور یافت.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه زمینه های امور پژوهشی در امر قضا فراوان است، 
به تبیین و تشــریح دو مقوله  »تحقق عدالت« و »احســاس عدالت« پرداخت و 
گفت: ما شرعاً و قانوناً مکلف و موظف به گسترش و بسط عدالت هستیم، اما در 
مواردی علی رغم آنکه عدالت محقق شــده، اما احساس عدالت در فرد و جامعه 
تحقق نیافته اســت! خودِ این مقوله، یک زمینه پژوهشی و تحقیقی است؛ بدین 
معنا که چه کنیم هم مؤلفه های عدالت تحقق یابد و هم احساس عدالت در فرد 

و جامعه شکل گیرد. 
محســنی اژه ای در ادامه به تقریرِ دلایلی پرداخت که سبب ایجاد احساس عدم 
تحقق عدالت در افراد و جامعه می شــود و در همین راســتا گفت: گاهی فرد در 
موضوعی، ذی حق است، اما توانایی اثبات ذی حق بودن خود را ندارد و همین امر 
سبب می شود که حکم مطابق خواسته اش صادر نشود و بدین واسطه، احساس 
بی عدالتی می کند؛ در مواردی نیز امر به علم قاضی سپرده می شود؛ در مقوله ی 
ارجاع پرونده های قضایی تخصصی به »کارشناسی« نیز بعضاً شاهد تفاوت های 
فاحش در نظریات واصله به قضات هستیم؛ این ها مواردی است که ممکن است 

سبب ایجاد احساس بی عدالتی شوند.
محسنی اژه ای در ادامه یکی از زمینه های پژوهشی مرتبط با امر قضا را مقوله ی 
»مبارزه با فساد در همه ساحت ها بویژه فساد اقتصادی« دانست و ضمن تبیین 
و تشــریح قوانین ناظر در این حوزه از جمله قانون مبارزه با اخلالگران در نظام 
اقتصادی و همچنین منشور هشــت ماده ای مقام معظم رهبری، اظهار کرد: ما 
می خواهیم مبارزه ای همه جانبه و بدون تبعیض و ریشه ای با فساد کنیم و در اثناء 

این امر، شرع و قانون و حرمت افراد حفظ گردد.

کنایه فعال سیاسی به دولت 
درباره هک شدن پمپ بنزین های 

یــک فعال سیاســی در واکنش به هک شــدن پمپ های بنزین در کشــور به 
ناکارآمدی سازمان پدافند غیرعامل کنایه زد.

روح الله جمعه ای، فعال سیاســی خطاب به دولت رئیسی و در واکنش به هک 
شدن سیستم پمپ بنزین ها برای دومین بار در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
آقای دولت  به دلیل عدم کارامدی مشــهود در فعالیت سازمان پدافند غیرعامل 
لطفاً با تعطیلی این ســازمان و ایجاد ستاد دستی سازی امورات مردمی، بودجه 
و امکانات آن را به ســتاد جدید دهید تا سیستم الکترونیکی کشور به سیستم 

دستی دهه شصت بازگردد و مردم دغدغه هک های ناگهانی را نداشته باشند!

خبر

مجلس

عدلیه

ویژه

ششــمین نشســت بازنگری قانون اساسی در 
»اتاق ایران من« کلاب هاوس با حضور جمعی 
از صاحبنظران و مخاطبان پرشمار برگزار شد.

در این جلســه دکتر کواکبیان دبیرکل حزب 
مردم سالاری نیز ســخنانی به شرح زیر بیان 

نمود:
با عرض تســلیت ایــام فاطمیه و شــهادت 
مرزبانان وطن در راسک، در موضوع برون رفت 
از مشکلات کنونی کشور راه حل های مختلفی 
مطرح می شــود. یکی از راه حل هایی که چند 
سال اســت دوســتان دنبال می کنند، بحث 
بازنگری قانون اساسی است. در این بحث چند 
دیدگاه مطرح است، یک دیدگاه این است که 
اساساً قانون اساسی هیچ مشکلی ندارد و باید 
اجرای بدون تنازل همین قانون اساسی مطرح 
باشد، این دیدگاه معتقد است حاکمیت قانون 

وجود ندارد.
دیدگاه دوم درست در مقابل دیدگاه اول است 
و می گوید این قانون اساسی فعلی را باید کنار 

بگذاریــم و از مردم همه پرســی کنیم که اگر 
راضی به عبور از این قانون اساســی هستند، 
مجلس مؤسسان شــکل بگیرد و این مجلس 
قانون اساسی جدید را بنویسند و به رفراندوم 

گذاشته شود.
دیدگاه ســوم هــم دیدگاه بینابینی اســت و 
معتقدند ممکن اســت ایــن راه حل دوم فعلًا 
مقدور نباشــد، زیرا معلوم نیســتچه کســی 
می خواهــد رفرانــدوم اولیه را برگــزار کند و 
مجلس مؤسسان چگونه شکل بگیرد و ابهامات 
این چنینی دارند و لذا معتقدند که ما بر اساس 
همین قانون اساسی فعلی می توانیم، بازنگری 
کنیم مثل ســال ۱۳۶۸ که اصل ۱۷۷ هم به 
این موضوع اشــاره کرده و خود اصل ۱۷۷ هم 
می تواند مورد بازنگــری قرار بگیرد که بنده و 
برخی دوستان حاضر در جلسات گذشته و این 

جلسه گرایش به این رویکرد داریم.
کواکبیان در ادامه افزود: با توجه به اینکه بنده 
چندین سال است در دانشگاه علامه طباطبایی 

استاد فقه سیاســی هستم، بین فقها در مورد 
نقش سیاسی زنان نظر واحدی وجود ندارد و 
چون در رابطه با مســئله زنــان در این قانون 
اساسی خلاء بســیار جدی داریم، باید در این 
زمینه هم موضوع حل شــود. البته بحث این 
نیســت که خانم هــا به اســتادیوم بروند یا با 
حجابشــان چگونه برخورد شود، اینها مسائل 
فرعی است ولی در مســائل سیاسی واقعاً آیا 
زنــان می توانند کاندیدای ریاســت جمهوری 
بشوند یا نه؟ اصلًا مفهوم رجال سیاسی شامل 
آنان می شــود یــا نه؟ یادم اســت یک زمانی 
آقای کدخدایی که سخنگوی شورای نگهبان 
بود، می گفت خانم ها می توانند برای ریاســت 
جمهوری ثبت نام بکنند اما نظر فقهای شورای 
نگهبان همان نظر قبلی است. ما بحث مان این 
اســت که در رابطه با خانم ها باید یک تحول 
اساســی در اندیشه ها و تفکرات صورت بگیرد 
و در قانون اساســی خودش را نشــان بدهد و 
به صراحت گفته شــود که رجال سیاسی اعم 

از زنــان و مردان و هیچ منعــی برای نامزدی 
انتخابات ریاســت جمهوری نباشد، کما اینکه 
در مجلس خبــرگان هم کــه جایگاه مهمی 
هــم دارد، نداریم خانم هایی که عضو باشــند. 
اما به مناســبت شب شــهادت حضرت زهرا 
سلام الله علیها خواستم به این مورد اشاره کنم 
جالب است که همان اوایل آیت الله دکتر شهید 
بهشتی هم اشــاره داشت که ما در قرآن هیچ 
اشــاره ای و بحثی نداریم کــه خانم ها نتوانند 
نامزد انتخابات ریاســت جمهوری شوند و در 
روایات هم ایشان تشکیک می کرد که نمی شود 
چنین برداشتی داشت که خانم ها این حق را 
ندارنــد، لذا این بحث را ما در قانون اساســی 
باید طوری حل کنیم که امکان نامزدی خانم ها 

باشد.
وی در پاســخ به سوال یکی از حضار مبنی بر 
اینکه آقای خاتمی در دوران ریاست جمهوری 
خودشــان در این رابطه چــرا اقدامی نکردند، 
گفــت: آقای خاتمی در دوران خودشــان هم 

معتقــد بودند کــه رئیس جمهــور صرفا یک 
تدارکاتچی اســت و قدرتی برای اصلاح ندارد، 
الان بایــد این موضوع تبدیــل به یک مطالبه 

عمومی شود.
دبیر کل حزب مردم سالاری در پاسخ به سوال 
یکی از حضار مبنی بر اینکه در قانون اساسی 
سال ۱۳5۸ درباره بازنگری چیزی پیش بینی 
نشــده بود ولی در سال ۱۳۶۸ بازنگری اتفاق 
افتاد، آیا امام خمینــی )ره( از حکم حکومتی 
اســتفاده کردند یا از اختیارات ولی فقیه؟ چه 
مکانیزمی وجود داشت که این بازنگری انجام 
شد ولی حالا که اصلی در قانون اساسی برای 
بازنگری وجــود دارد، این اتفــاق نمی افتد با 

وجود اشکالاتی که دارد گفت:
آن زمان شــرایط مختلفی در کشــور حادث 
شــده بود از جمله مباحثی که خود حضرت 
امام داشتند و به شکل ظاهری مورد اعتراض 
جمعی در مجلس ســوم آن زمان واقع شد که 
چرا اینطور اســت و امام همه را احاله داده بود 
که به هر حال بایــد جمعی بیایند و بازنگری 
انجام شود، به طور خلاصه اعتراض هایی شده 
بود به تخلفاتی که نســبت به قانون اساســی 
شــده و بنابراین جمعی را مشــخص کردند و 
درخواست های مفصلی انجام شد و منجر شد 
ترکیبی شکل بگیرد و قانون اساسی بازنگری 
شــود، در واقع امام از اختیارات رهبری خود 
اســتفاده کردند به نوعی و بــه نحوی توجیه 
افــکار عمومی هم انجام می شــد چون خیلی 
درخواست ها بود که تخلفات زیاد شده و امام 
گفتنــد برای جلوگیری از این باید مواردی در 

قانون اساسی بیاید.
کواکبیان در ادامه افزود:

مــا به طور مبنایی با بعضــی بحث ها مخالفت 
داریــم و اینکه مــا صراحتا اعــلام بکنیم که 
نمی خواهیــم نظــام از بین بــرود هیچ ابایی 
نداریم، ما معتقدیــم که این نظام باید اصلاح 
بشــود و بماند ولی اگر قرار باشــد که اصلاح 
نشــود، ما نگران بقای آن هســتیم، اما اینکه 
بســپاریم به دســت قضا و قدر و تصمیمات 
قدرت های جهانی یا حتی سلطنت طلبان تا به 
اتحاد برسند و اینجا قدرت را در دست بگیرند، 
ما به طور مبنایی مخالفیم، بنده و آقای الویری 
و سایر دوستان که دنبال بحث بازنگری قانون 
اساســی هستیم، اینطور نیســت که برای به 

قدرت رسیدن دنبال این مباحث باشیم.
همین کــه حاکمیت فعلی با اصــلاح قانون 
اساسی موافق نیست، خود دلیلی بر این است 
که این کار باید انجام شــود چون اگر به نفع 
تشــکیلات فعلی بود آن ها موافقت می کردند، 
اینکه ما بگوییم کنار بنشینیم و مسائل خود به 
خود پیش می رود و مثلا دو یا پنج سال دیگر 
اتفاقاتی می افتد، عین راحت طلبی است، این 
راحت تر بود که مــا بگوییم هر چه می خواهد 
بشود بشود، اما ما دل مان می سوزد با این همه 
مرارتی که مردم تحمل کرده اند، در طول بیش 
از چهل ســال باز به ســرخط برویم، بنابراین 

می گوییم باید این وضعیت را اصلاح کنیم.
خیلی از اصلاح طلبان به دلیل اینکه می گویند 
شــاید با بازنگری قانون اساســی وضع بدتر 
شــود، مخالفت می کنند، در جبهه اصلاحات 
هــم همین عقیده وجود دارد اما ما با توجه به 
فضای مجازی و لزوم همه پرســی پس از آن 

چنین اعتقادی نداریم.

محمدرضا خباز، فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به گمانه 
زنی ها درباره ائتلاف  انتخاباتی بین اصلاح طلبان و اعتدالیون 
گفــت: نمی دانیم که به اندازه یک لیســت کاندیدا داریم یا 
خیر. اگر به یک لیســت مشــترک برسیم که منتهای آرزو 

است و هر اتفاق مثبتی ممکن است رخ بدهد.
به گزارش خبرآنلاین، هر چند که اصولگرایان تکلیف خود 
را با انتخابات مشــخص کرده اند اما اصلاح طلبان چشم به 
شورای نگهبان دوخته اند تا ببیند کدام یک از کاندیداهای 

این جریان از فیلتر این شورا عبور می کنند.
مشروح گفتگوی محمدرضا خباز، فعال سیاسی اصلاح طلب 

را در ادامه می خوانید.
آقای خباز! تصمیم اصلاح طلبان درباره نحوه حضور 
در انتخابات مجلس دوازدهم به کجا رســید؟ بنای 

مشارکت و دادن لیست را دارند یا ....
اصلاح طلبان تــا زمانی که نتایج نهایــی تاییدصلاحیت ها 
مشخص نشود، بعید است که به یک تصمیم برسند. 5 حزب 
از احزاب اصلاح طلــب کاندیدا معرفی کردند که تعدادی از 
آنــان در همان مرحله اولیه توســط هیأت های اجرایی رد 
صلاحیت شدند که برخی آنان به این موضوع اعتراض کردند 

و برخی هم اعتراض نکردند.
در عین حال، هنوز مشخص نیســت که شورای نگهبان و 

هیأت نظــارت چه تصمیمی خواهند گرفــت. با این حال، 
تصمیمات نشــان می دهد که مجلس و دولت  می خواهند 
محدودیت ها را افزایش بدهند. اگر محدویت ها افزایش پیدا 

کند، نباید در انتظار یک انتخابات حداکثری بود.
شما هم از کاندیداهایی بودید که ردصلاحیت شدید، 

آیا اعتراض کردید؟
خیــر، من اعتراض نکردم. من به اســتناد بند ۲ ماده ۳۱ و 
عدم احراز در التزام به جمهوری اسلامی ردصلاحیت شدم، 
عدم احراز یعنی ما تو را نمی شناسیم و این روش خیلی مرا 
مشــمئز کرد. از همین یک نامه سرگشاده خطاب به ملت 

ایران نوشتم.
مــن ۴ دوره نماینده مجلس، مدتی معاون تقنینی معاونت 
مجلس و ریاست جمهوری، در ۲ استان معاون استاندار بودم، 
چگونه من را نمی شناســند؟ در این نامه نوشتم که مسئول 
فعلی برگزاری انتخابات مدت ها فرمانده سپاه بوده است که 
طبق قانون، فرمانده سپاه زیر مجموعه شورای تامین و رئیس 

این شورا استاندار است. چگونه شما من را نمی شناسید؟
فرق نگاه من با شما به جمهوری اسلامی این است که نگاه 
من قرائت امام خمینی)ره( اســت و نگاه شــما قرائت آقای 
مصباح یزدی؛ بنابراین فرق بیــن این دو نگاه از زمین تا به 

آسمان است.

در نگاه امام خمینی)ره(، همه کاره مردم هســتند در حالی 
که در نگاه شما به تبعیت از آقای مصباح یزدی، مردم هیچ 
کاره هستند. بنابراین، من به این جمهوری اسلامی که مردم 

هیچ کاره هستند، ملتزم نیستم. 
مردم در همه حالت همه کاره بوده و چون این قرائت را قبول 

نداشتم، اعتراض نکردم.
آقــای کواکبیان اخیــر، گفته اند کــه اگر تعداد 
باشد می توان  بالا  تایید صلاحیت شده  کاندیداهای 
لیست برای انتخابات ارائه کرد اما اگر تعداد کاندیداها 
پایین باشد به صورت فردی حمایت می کنیم. نظر شما 

در این باره چیست؟
احتمال دارد. از بین ۳۰ حزب اصلاح طلبان، فقط 5 حزب به 
افراد زیرمجموعه خود توصیه کردند تا در انتخابات ثبت نام 
کنند، باقــی حزب ها اختیار را به خود فــرد واگذار کردند. 
تعدادی از کاندیداهای این 5 حزب نیز ردصلاحیت شدند. 
گفته آقای کواکبیان از یک جهت درســت اســت و ما باید 

ببینیم که می توان یک لیست ۳۰ نفر بدهیم یا خیر.
اگر نتوانســتیم لیســتی ارائه دهیم، هر حزبی از کاندیدای 
موردنظر خود حمایت می کند. کــه به نظرم به دلیل عدم 
انســجام در بین اصلاح طلبان، احتمــال اثرگذاری در آرای 

مردم بسیار کم است.

اخیرا رســانه های اصولگرا مدعی شــده بودند که 
اصلاح طلبان به دنبال رایزنی با آقای بهزاد نبوی برای 
بازگشت به جبهه اصلاحات و روند تصمیم گیری در 
جریان اصلاحات هســتند. حضور ایشان چقدر به 

جبهه اصلاحات کمک می کند؟
در جریان نیستم.

آقای خباز، گفته می شــود آقای عارف هم جلسات 
انتخاباتی خود را برگزار می کنند، شــما از جلسات 

ایشان خبری دارید؟
بله، ما جلســاتی داریم که تعدادی از اســتانداران به عنوان 
شــورای مشورتی ایشان حضور دارند. آقای عارف علاقه مند 
هستند که کشور به سمت انتخابات حداکثری برود. ایشان 
همچنین مایل اســت که بتوان یک لیستی که مورد قبول 
اصلاح طلبان و مردم است ارائه کرد. ایشان یکسری فعالیت 

دارند.
ممکن است تلاش های آقای عارف به سمت ائتلاف 

انتخاباتی بین اصلاح طلبان با اعتدالیون باشد؟
تا کاندیداها مشخص نشده و لیست درنیاید، هر گونه حرفی 
گمانه زنی است. ما نمی دانیم که به اندازه یک لیست کاندیدا 
داریم یا خیر. اگر به یک لیست مشترک برسیم که منتهای 

آرزو است و هر اتفاق مثبتی ممکن است رخ بدهد. 

هیات عمومــی دیوان عدالــت اداری تصویــب نامه های 
هیات وزیران در مورد واردات خودروهای خارجی توســط 

فوتبالیست ها را ابطال کرد. 
دلیل ابطال این تصویب نامه از سوی دیوان عدالت اداری، 

»ایجاد تبعیض ناروا بین ورزشکاران« اعلام شده است. 
به گزارش مهــر، هیأت عمومی دیــوان عدالت اداری در 
جلسه دیروز )سه شــنبه( به بررسی مصوبه هیأت  وزیران 
در مورد واردات خودرو توســط بازیکنان تیم ملی و کادر 

فنی فوتبال پرداخت.
در این جلسه قضات عضو این هیأت با استناد به بند نهم از 
اصل ســوم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران در حوزه 
رفع تبعیضات نــاروا و ایجاد امکانــات عادلانه برای همه 
در تمــام زمینه های مادی و معنوی کــه از وظایف دولت 
جمهوری اسلامی ایران است، اختصاص مجوز واردات یک 
دستگاه خودروی سواری به هر کدام از بازیکنان تیم ملی 

فوتبال و کادر فنی را مصداق تبعیض ناروا دانست.
همچنیــن اعمال ماده ۱۳ قانون دیــوان عدالت اداری که 
 زمــان اجرای آرای هیأت عمومی را مشــخص می کند به
 رأی گذاشــته شد و با پذیرش آن، تاریخ ابطال مصوبه به 
زمان صدور آن بازگشــت، از این رو بازیکنان و کادر فنی 
تیــم ملی فوتبال که پیش از ایــن اقدام به واردات خودرو 
کردند نیز مشمول رأی هیأت  عمومی دیوان عدالت اداری 

می شوند.

واکنش دیوان عدالت اداری به استعفای
 رئیس سازمان سنجش

حجت الاسلام والمســلمین مظفری، رئیــس دیوان عدالت 
اداری همچنین درباره موضوع ســازمان ســنجش، گفت: 
دیــوان عدالت اداری براســاس اصل ۱۷۳ قانون اساســی 
به عنوان عالی ترین مرجع قضایی برای رسیدگی به شکایات 
افراد از عملکرد دســتگاه ها و نهاد هــای دولتی و اجرایی 
و تصمیمــات کمیســیون های شــبه قضایی و هیئت های 
رسیدگی به تخلفات اداری و نظایر آن معرفی شده که یکی 
از نظایر آن رســیدگی در هیئت هــای تخلفات آزمون های 
سراسری اســت که هر فردی می تواند از تصمیم هیئت ها 
ظرف مهلت قانونی ۳ ماهه به دیوان عدالت اداری شکایت 
کند و دیوان عدالت اداری مکلف اســت طبق قانون به این 
شکایت ها رسیدگی و حکم صادر کند. به گزارش فارس وی 
اظهار کرد: مرجع نهایی برای رسیدگی به شکایات افراد تنها 
دیوان عدالت اداری است. رئیس دیوان عدالت اداری، بیان 
کرد: احتمال دارد بعد از صدور رای قاطعی در دیوان عدالت 
اداری، فردی ادعا کند که رای صادر  شده خلاف بیّن شرع 
اســت. طبق ماده ۷۹ قانون دیوان عدالت اداری، مســئول 
تشخیص خلاف بین شــرع بودن حکم صادره، رئیس قوه 
قضاییه و رئیس دیوان عدالت اداری است. عمدتا این موضوع 
توســط رئیس دیوان عدالت اداری رسیدگی می شود و اگر 
حکمی خلاف بین شرع تشخیص داده شد، پرونده به شعبه 

هم عرض ارسال می شود. اگر شــعبه هم عرض نظر رئیس 
دیوان عدالت اداری را صائب تشــخیص داد، رای را نقض و 
حکم مقتضی صادر می کند. وی افزود: اگر شعبه هم عرض 
رای صادره را خلاف بیّن شرع تشخیص نداد، رای خودش 
را صادر می کند. رئیس دیوان عدالت اداری، گفت: در مورد 
پرونده سازمان سنجش نیز همین اتفاق رخ داده است. دو 
گــروه پرونده در این ارتباط در دیــوان عدالت اداری مورد 
رسیدگی قرار می گیرد. گروه اول، افرادی هستند که احیانا 
از آن ها در زمان برگزاری آزمون وســایل تقلب کشف شده 
است.  حجت الاسلام والمسلمین مظفری، بیان کرد: براساس 
قانون رســیدگی به تخلفات و جرایم ازمون های سراسری 
مصوب سال ۱۳۸۴، ماده ۶ این قانون صلاحیت هیئت های 
رســیدگی را مطرح کرده اســت و ماده 5 این قانون موارد 
تخلف را احصا کرده است. وی گفت: در ماده ۷ این قانون، 
هیئت مکلف شــده اند که علاوه بر رســیدگی به تخلفات، 
باید متخلفان را به محاکم قضایی معرفی کنند تا مجازات 
شــوند. رئیس دیوان عدالت اداری، بیان کرد: در ماده ۱۱ 
این قانون به افرادی اشــاره شده است که در مورد آن ها در 
حین و یا پس از برگزاری آزمون شبه تقلب وجود دارد. در 
نتیجه براساس این قانون بین افرادی که از آن ها ابراز تقلب 
کشف شده با افرادی در مورد آن ها شبهه تقلب وجود دارد، 
تفاوت اساسی قائل شد. حجت الاسلام والمسلمین مظفری، 
افزود: در این ماده آمده اســت چنانچه با بررسی های فنی 

بین نمرات و رتبه اکتســابی داوطلبی و ســوابق تحصیلی 
وی مغایرت های نامتعارف مشــکوک از قبیل تطابق معدل 
دیپلم و بیش دانشگاهی با نمره و رتبه اکتسابی در آزمون 
وجود داشته باشــد، با تایید هیئت های بدوی رسیدگی به 
تخلفات آزمون ها از داوطلب در یک یا چند درس عمومی و 
اختصاصی امتحان مجدد گرفته می شود. وی گفت: در ماده 
۱۱ این قانون از واژه داوطلب استفاده شده است در همین 
زمینه از مجلس شورای اسلامی سوال شده است آیا افرادی 
که سازمان ســنجش قبولی آن ها را در آزمون تایید کرده 
است و چند نیم سال در دانشگاه تحصیل کرده اند، داوطلب 
محسوب می شوند که قانون گذار پاسخ داده است این افراد 
داوطلب محسوب نمی شوند. وی بیان کرد: طبق استفساریه 
مجلس افرادی که وارد دانشگاه شده اند، دانشجو محسوب 
می شــوند. طبق قانون زمانی که این افراد دانشجو شده اند 
نمی توان با آن ها طبق قواعــد داوطلبی رفتار کرد. رئیس 
دیوان عدالت اداری، تاکید کرد: کسانی که مسئول برگزاری 
آزمون هســتند باید تدابیری را اتخاذ کنند که یک آزمون 
ســالم و قابل اعتماد برگزار شود. حجت الاسلام والمسلمین 
مظفری، گفت: مســئولان برگزاری آزمون باید پاسخ دهند 
که چگونه بعد از گذشت چند سال از زمان برگزاری آزمون 
و زمانی که فرد در ترم ۷ دانشــگاه در حال تحصیل است 
مشــکوک به تقلب شده اند و این سوال افکار عمومی است 

که سازمان سنجش باید پاسخ دهد.

دبیرکل حزب مردم سالاری در ششمین نشست بازنگری قانون اساسی در »اتاق ایران من« کلاب هاوس

می خواهیم نظام بماند و اصلاح شود 
لذا به دنبال بازنگری قانون اساسی هستیم

با اقدامات سلطنت طلبان و اپوزیسیون وابسته به قدرت  های جهانی به شدت مخالفیم

خباز:

من به قرائت امام )ره( از جمهوری اسلامی ملتزم هستم نه مصباح یزدی

دیوان عدالت اداری مصوبه هیات وزیران را باطل کرد

تقابل دوباره دستگاه قضا با دولت




